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Ple  de  les  Corts  Valencianes  realitzat  a  l’església  del
Salvador de  Burriana,  el  dia  15  de  febrer de  2007.
Comença la sessió a les 10 hores i 5 minuts. Presideix el
Molt  Excel·lent  Senyor Julio  de  España Moya.  Sessió
plenària número 103. Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Se reanuda la sesión.

Compareixença del president del Consell 
per a respondre les preguntes d’interés general 

per a la Comunitat Valenciana

El senyor president:

Punto  once  del  orden  del  pleno:  «Compareixença  del
president del Consell per a respondre les preguntes d’interés
general  per  a  la  Comunitat  Valenciana,  formulades  pels
grups parlamentaris».
Molt honorable president del Consell. Honorables con
sellers. Ilustrísimos señores diputados y señoras diputadas.
Continua la sessió amb la compareixença del president
del Consell per a respondre les preguntes d’interés general
per a la Comunitat Valenciana, formulades pels grups parla
mentaris.
En primer  lloc,  formula  la pregunta  l’il·lustre diputat  i
síndic del Grup Parlamentari Popular, senyor Castellano.
Por favor, don Serafín.

El senyor Castellano Gómez:

Moltes gràcies.
Molt excel·lent president.
Molt honorable president de la Generalitat.
Senyories.
Hui  el Grup Parlamentari Popular  li  pregunta al presi
dent de la Generalitat sobre la valoració que fa de l’execu
ció del programa d’estabilitat per al trienni 20052007, per
què  és  important,  senyories,  que  els  ciutadans  coneguen
l’estat dels nostres comptes i l’evolució que ha experimen
tat la situació econòmica i financera de la nostra comunitat.
Moltes vegades des de l’oposició se’ls ompli la boca cri
ticant esta gestió del Consell. I el cert és que esta gestió està
sent exemplar  i,  fins ara, està donant uns  resultats  franca
ment molt bons. I açò no és una afirmació gratuïta que es fa,
sinó que cal remetre’s a la dades i a les xifres objectives.
Fa pocs mesos, senyories, ja s’anuncià que la Comunitat
Valenciana havia aconseguit abastar l’equilibri pressuposta
ri, cosa que sols la Comunitat Valenciana, de les tres comu
nitats que presentaren inicialment un programa d’estabilitat,
havia  aconseguit,  Galícia,  Catalunya  i  Comunitat
Valenciana. 
Bé. Fou la Comunitat Valenciana, i aixina s’anuncià en
el  seu  dia,  que  era  l’única  que  havia  pogut  aconseguir  i
abastar eixe equilibri pressupostari. Ha passat la Comunitat
Valenciana de ser la comunitat autònoma amb major dèficit,
hem passat a ser la quinta en termes absoluts, cosa que ha
hagut de reconéixer fins i tot el mateix govern central. De la
primera a la quinta en termes absoluts.
En efecte, senyories, el ministres Solbes avalà i recolzà
la política pressupostària del Consell de la Generalitat en la

reunió del Consell de Política Fiscal i Financera, cosa que
significa que és una gestió econòmica i financera que s’ha
revelat vàlida i eficaç per al creixement i per al progrés de
la nostra comunitat.
Miren vostés, senyories, el pressupost de la Generalitat
corresponent a l’exercici 2005 es liquidà amb una disminu
ció del dèficit ni més ni menys que del 83% —que dic bé,
del 83%—, cosa que significa que es liquidà amb un supe
ràvit de finançament de més de 400 milions d’euros en l’any
2005. I a més, senyories, per cert, s’executà eixe pressupost
amb un 96,9% d’execució pressupostària.
Per tant, per molt que alguns s’ómpliguen la boca par
lant  de  fastos,  parlant  de  despilfarros,  el  cert  és  que  esta
política financera i econòmica està portant a la comunitat a
crear cada vegada més ocupació, a reduir l’atur fins a nivells
històrics  i a convertir a  la nostra comunitat en un referent
nacional i internacional.
Però a més, cada vegada, amb esta política econòmica,
estem invertint més en infraestructures, cada vegada estem
incrementant  més  les  nostres  inversions  en  educació,  en
sanitat i en política social. I a més d’estar invertint més en
política  social,  en  educació  i  en  sanitat,  estem  reduint  la
pressió fiscal, i som la comunitat, la primera comunitat en
deducció per  l’Irpf o  som,  junt  amb Madrid,  la  comunitat
amb una menor pressió fiscal de tota Espanya.
Per tant, a juí del Grup Parlamentari Popular, senyories,
aconseguir més inversions en sanitat, en educació, en polí
tica social i reduir la pressió fiscal, és sinònim que s’estan
fent les coses com toca. I si a més afegim que es complix el
programa  d’estabilitat  dos  anys  abans  del  previst,  és  que
s’està fent realment una eficaç gestió en el comptes públics. 
I a açò cal afegir, i té més mèrit, senyories, quan una de
les principals causes del que és el dèficit dels comptes de la
Comunitat Valenciana es deu, senzillament, al finançament
sanitari,  que una vegada més mos nega  el  govern  central.
Per la qual cosa, jo crec que són més meritoris els esforços
que des de la Generalitat el Consell està realitzant amb este
tipus de polítiques.
Per tant, senyories, senyor president, el que demostra és
que en este apartat, igual que en la majoria dels apartats, la
Comunitat Valenciana va bé. Jo, per una vegada, sense que
servisca de precedent, vaig a estar d’acord amb el portaveu
del Grup Parlamentari Socialista, el senyor Pla, que ha dit
des d’esta trona de les Corts que la Comunitat Valenciana va
bé. Bé, jo crec que hem de coincidir perquè és la realitat que
està en el carrer i que està a la nostra societat.
Per això, el Grup Parlamentari Popular, molt honorable
president,  volem  que mos  diga  la  seua  valoració  sobre  la
situació  actual  dels  comptes  en  la  Comunitat  Valenciana,
sobre  l’execució  del  programa  d’estabilitat  en  el  trienni
20052007. I volem, lògicament, conéixer...

El senyor president:

Por favor...

El senyor Castellano Gómez:

...si les bones expectatives seguixen complintse.
Per  tant,  senyories,  i  acabe  —gràcies,  senyor  presi
dent—, menys impostos, més inversió en educació, en sani
tat, en política social, menor pressió fiscal, comptes equili
brats, entenem que és  la política que ha de portarse en  la
Generalitat i és la política que garantix este Consell. 
Per això, president, volem saber si estes expectatives...
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El senyor president:

Muchas gracias, señor Castellano.

El senyor Castellano Gómez:

...per al present  i per al  futur van a ser exactament  les
mateixes.
Moltes gràcies.

El senyor president:

Muchas gracias, señor Castellano.
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Gràcies, senyor president.
Senyories.
En primer lloc, una salutació molt especial per a la ciu
tat de Burriana, a la Plana de la província de Castelló, en un
lloc especialment volgut pels ciutadans de Burriana, i a més
recordant el paper històric que ha tingut sempre esta ciutat,
no sols en el moment de la conquesta, que va ser clau per al
nostre reconeixement de naixement com a poble, sinó també
circumstàncies  històriques  que  al  llarg  de  la  història  de
Burriana han marcat clarament la història també de tota la
nostra comunitat. Personatges importantíssims que han nas
cut a Burriana i que han sigut una projecció constant de bon
fer,  tant a  la Comunitat Valenciana com a Espanya,  inclús
fora de les nostres fronteres.
Gracias,  señor  portavoz  del  Grupo  Parlamentario
Popular. 
Efectivamente, durante estos años, aplicando el progra
ma de estabilidad que se convino con el Estado, como otras
comunidades autónomas, hemos venido haciendo un esfuer
zo  encaminado  a  cumplir  el  programa  de  estabilidad,  sin
dejar de aumentar las inversiones, que hemos multiplicado
por mucho; sin dejar de invertir en educación y en sanidad,
que se han multiplicado por mucho; sin dejar de invertir en
nuestras infraestructuras, fundamentales para el crecimien
to, la riqueza, la prosperidad y el empleo de nuestra comu
nidad, que  también  se ha  invertido mucho y,  además, han
dado el resultado que todos conocemos de crecimiento y de
prosperidad y de generación de empleo. 
Y además, haciendo un gran esfuerzo en el gasto social,
en las políticas sociales, no solo desde el punto de vista rela
tivo, en donde el peso del esfuerzo en las políticas sociales
ha ido aumentando año tras años, y en estos momentos tene
mos unos presupuesto netamente sociales, prácticamente el
80% de nuestro presupuesto, sino desde el punto de vista de
los términos absolutos: el aumento de la cantidad presupues
taria destinada, en millones de euros, a los gastos sociales.
Pues  bien,  durante  estos  años  hemos  ido  cumpliendo
este programa de estabilidad, y puedo decirles aquí hoy a
todos ustedes, representantes de la sociedad valenciana en el
parlamento autonómico, que podemos adelantar en dos años
el  cumplimiento  del  programa  de  estabilidad.  La
Comunidad Valenciana va a adelantar en dos años el com
promiso  del  programa  de  estabilidad  que  había  en  su
momento convenido con el gobierno de España.
Esta  es  una  gran  noticia,  primero,  porque  estamos
haciendo  muy  bien  las  cosas;  segundo,  porque  haciendo
muy  bien  las  cosas  hemos  podido  bajar  los  impuestos,
invertir  más  y  hacer  el  mayor  esfuerzo  que  jamás  se  ha
hecho en políticas sociales, educación y sanidad; y porque
además las cuentas de los presupuestos de la Generalitat nos

permiten, por lo tanto, seguir apostando por más inversión,
por más esfuerzo social, dentro del programa de estabilidad
que teníamos previsto. 
Es más, es más, mañana, el Consell de la Generalitat, el
gobierno  de  la  Generalitat  Valenciana  conocerá  los  datos
que la Intervención General nos envía al pleno del Consell
respecto de la ejecución presupuestaria del año inmediata
mente  anterior,  del  año  2006.  Superávit  presupuestario,
superávit presupuestario superior a 500 millones de euros,
eso es lo que mañana conocerá el gobierno de la Generalitat. 
Les  voy  a  dar  un  dato,  porque  es  un  dato  importante,
para  que  sepamos  el  esfuerzo  que  significa  económico  y
presupuestario, realizado durantes estos años por el gobier
no de la Generalitat y su conseller de Economía a la cabeza.
El  último  presupuesto  ejecutado  en  su  totalidad  por  el
gobierno  socialista  tuvo  en  déficit  presupuestario  de  90
millones de euros, en un presupuesto que era prácticamente
la mitad del presupuesto de la Generalitat en estos momen
tos. En euros año 2007, claro, en euros año 2007. 
Esta es la realidad de un esfuerzo económico, financiero
y presupuestario sin igual por un gobierno autonómico que
ha tenido el refrendo del dato y del análisis y que nos per
mite asegurar en estos momentos que el programa de esta
bilidad que se convino en su momento con el gobierno de
España se va a cumplir dos años antes del plazo fijado para
el cumplimiento del mismo.
Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula, l’il·lustre diputat senyor Ricardo Costa.

El senyor Costa Climent:

Muchas gracias, señor presidente.
Al conseller de Economía, Hacienda y Empleo. 
¿En qué medida ha contribuido, señor conseller, el actual
sistema de financiación al logro de la estabilidad presupues
taria en términos de contabilidad nacional y cuál es la posi
ción del Gobierno Valenciano, la posición de la comunidad
en  cuanto  a  la  reforma  del  sistema  de  financiación  de  las
comunidades autónomas, que ya el vicepresidente segundo
del Gobierno de España, el señor Solbes, ha anunciado?

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Costa.
Senyor Camps...

El senyor conseller d’Economia, Hisenda i Ocupació:

Gracias, señor presidente.

El senyor president:

...té la paraula.

El senyor conseller d’Economia, Hisenda i Ocupació:

Gracias, señor presidente.
Señorías.
Señor Costa, el actual modelo de financiación que tene
mos en vigor, sin lugar a dudas, ha sido un modelo de finan
ciación muy positivo para la Comunidad Valenciana. 
Los  recursos  del  sistema  desde  el  año  1999,  base  del
mismo hasta el momento, han crecido en más de un 58%.



177Número 15.02.2007 Pàgina 6.602

Somos  la segunda comunidad autónoma en  la que más ha
crecido después de la Comunidad de Madrid. Y ello a pesar
del no desarrollo pleno de ese modelo de financiación por
parte del gobierno actual socialista.
Le pedimos, por lo tanto, al Gobierno de España que un
modelo  que  ha  funcionado  bien  para  la  Comunidad
Valenciana,  también  tiene  que  ser  un modelo  que  se  des
arrolle  plenamente  y  contemple  el  aumento  de  población
que ha habido en la Comunidad Valenciana en los últimos
años, así como también la realidad que respecto de los des
plazados,  en  cuanto  a  la  sanidad  valenciana,  se  tiene  que
tener muy en  cuenta,  porque  repercute directamente  en  la
tensión  de  gasto,  tanto  sanitario  como  en  educación,  en
bienestar  social,  que  sufren  en  estos  momentos  el  presu
puesto de la Generalitat Valenciana.
Por  lo  tanto,  si  es verdad que  los anuncios que se han
producido hasta ahora... (Remors) Se acabó.

El senyor president:

Muchas gracias. (Aplaudiments)

Muchas gracias, don Gerardo.
Señora Mónica Lorente, ilustre diputada, tiene la palabra.

La senyora Lorente Ramón:

Gracias, señor presidente.
Al conseller de Economía. 
Hemos escuchado ya, por  segunda vez,  el  anuncio del
ministro de Economía, el señor Solbes, acerca de la volun
tad  de  querer  reformar  el  sistema  de  financiación  de  las
comunidades autónomas.
Señor conseller, queremos saber cuál va a ser la postura
firme  y  decidida,  ante  ese  anuncio  de  reforma,  de  la
Comunidad Valenciana para ese sistema de financiación.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Mònica, il·lustre diputada.
Tiene la palabra el señor conseller, don Gerardo Camps.

El senyor conseller d’Economia, Hisenda i Ocupació:

Gracias, señor presidente.
Señorías.
Señora  diputada,  el  señor  Solbes  anuncia,  pero  formal
mente  no  cumple.  (Protestes  i  aplaudiments) La  próxima
semana, la próxima semana se ha convocado... (aplaudiments)
—sigo hablando, porque si no, el  tiempo no me da— se ha
convocado Consejo de Política Fiscal y Financiera, el martes.
En su orden del día, ningún punto respecto de la reforma del
sistema del modelo financiación, a pesar de que se ha permi
tido que estatutos de autonomía ya incluyan artículos que cla
ramente chocan con el actual modelo de financiación, que en
estos momentos tenemos en vigor en nuestro país.
Nuestra posición es muy clara, muy contundentes,  tres
principios a respetar. En primer lugar, que se prime la varia
ble de población en el actual modelo, si se revisa. En segun
do lugar, que se mantengan los mecanismos de solidaridad
entre comunidades autónomas, que no pueden discriminar
se entre  territorios a  través de un nuevo modelo de  finan
ciación  de  las  comunidades  autónomas. Y en  tercer  lugar
también, que la financiación per cápita que tiene que venir
determinada  por  una  mayor  corresponsabilidad  fiscal,  se
cumpla  también  en  ese  modelo  de  financiación,  en  ese
nuevo modelo de financiación. Y además...

El senyor president:

Muchas gracias.

El senyor conseller d’Economia, Hisenda i Ocupació:

...cumpliendo con el principio de lealtad institucional.
Muchas gracias, señor presidente. (Aplaudiments)

El senyor president: 

Moltes gràcies, senyor conseller.
Per a formular la segona pregunta, té la paraula l’il·lus
tríssim síndic senyor Pla, del Grup Parlamentari Socialista.
Don Joan Ignasi.

El senyor Pla i Durà:

Gràcies.
Creu el senyor president que el sistema públic valencià
d’educació cobrix totes les necessitats educatives que tenen
i demanen els valencians?

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Pla.
Té la paraula, senyor president.

El senyor president del Consell:

Gràcies, senyor president.
Senyor Pla, és un esforç constant, cada vegada més inte
rés,  més  iniciatives  i,  per  tant,  més  projectes.  Parlem  de
noves  aules,  nous  instituts  i  nous  col·legis.  Parlem  també
d’iniciatives en matèria de llengua estrangera, d’escolaritza
ció de xiquets de més de  tres anys, d’ampliació de  la  for
mació  professional,  d’ampliació  també de  les  possibilitats
universitàries. 
Parlem també de  la  integració de  les persones que han
vingut  de  fora,  parlem  del  reforçament  d’alguns  alumnes
que necessiten un reforçament especial. Parlem, en definiti
va, d’un sistema viu, en constant evolució, on es necessita
cada vegada més esforç pressupostari i, per tant, més recol
zament  per  part  de  l’administració  autonòmica.  I  en  eixe
camí estem.
Li vaig a donar una dada, que jo crec que és molt impor
tant:  amb  el  mateix  nombre  d’alumnes  que  l’any  1995,
últim  any  de  govern  socialista,  hi  ha  en  estos  moments
15.000 professors més en el sistema. El mateix nombre d’a
lumnes a l’any 1995, hui hi ha 15.000 professors més. Entre
altres coses perquè eixe esforç constant ha aconseguit que
tinguem cada vegada un sistema d’educació públic millor al
servici de la millor societat, que és la nostra.
Moltes gràcies.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula, senyor Pla.

El senyor Pla i Durà:

Senyor president. Senyories.
Si  hi  ha  algun  ciutadà  en  esta  comunitat més  satisfet,
més autosatisfet de la gestió del president de la Generalitat,
a  este  ciutadà  li  diuen  Francisco  Camps.  Perquè  evident
ment parlem d’educació, parlem de sanitat, parlem del que


